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Parkovat bez lístku? Risk tak 50 na 50
Jak motivovat lidi, kteří uklí-

zejí město, když je z nich třeti-
na v exekuci? zazněla otázka na 
akci spolku Nebojte se policie. 

Petr Klukan ז

Šedesát, sedmdesát lidí převážně 
seniorského věku přišlo na konci lis-
topadu na další akci jihlavského spol-
ku Nebojte se policie. Jeho předseda 
Antonín Křoustek tentokrát avizoval 
téma Jak se bránit chudobě. 

Slovní agrese
Nebylo to ale jen o chudobě, ale i o 

mnoha dalších nástrahách – od zlo-
dějů na sociálních sítích až po parko-
vání ve městě. 

Hlavním středobodem setkání byla 
však beseda s primátorem Petrem 
Ryškou (ODS), který obdržel již pře-
dem od seniorů spoustu dotazů a jal 
se na ně odpovídat. 

Jelikož navazoval na prvotní příspě-
vek předsedy Křoustka, že se seni-
oři nemusí bát otevřít internet, ale 
neměli by být příliš důvěřiví ke vše-
mu, co zde najdou, prozradil i svůj 
vztah k sociálním sítím. Krátce řeče-
no: nemá je rád, protože to není dob-
rá platforma pro diskusi. Za pravdu 
mu asi dá každý, kdo to kdy seriózně 
zkusil. Vždycky se najde - a teď mě 
nenapadá slušné slovo – nějaký člo-
věk, který vás nenávistně napadne, 
uráží… 

Teď si dovolím malou vsuvku: 
Nenávistné chování a slovní agrese se 
podle anglického slova „hate“, čti hejt 
(nenávist), nazývá hejtování a takový 
člověk hejtr. 

Jsou to buď zamindrákovaní lidé, 
kteří se zmohou jen na urážení, 
nebo lidé, kteří jsou za psaní 
nenávistných příspěvků placeni - 
ano, slyšíte dobře, pro ně je to vlast-
ně zaměstnání. 

Voda zlevní,  
ale bude dražší

Ale zpátky na besedu a k primáto-
rovi. Seniory zajímalo, jak je dale-
ko stavba arény, zda na ni má město 
peníze, kdy se vybere manažer, který 
bude řídit provoz arény…

A primátor odpovídal. Financování 
je v pořádku, na funkci manažera se 
přihlásilo poměrně dost lidí, v polo-
vině prosince by mohly být pohovo-
ry s uchazeči… 

Kolik bude stát voda? zněl dal-
ší z dotazů. Primátor Ryška neře-
kl přesnou sumu, jen že se zdraží o 
nějaké procento. „Míň než odvedeme 
na DPH, které se zvedlo,“ uvedl. Dále 
vysvětlil, že infrastruktura je ve vel-
mi špatném stavu, což je poznat dle 
množství havárií. „Je jich 130 ročně, 
vlastně každý třetí den.“ 

Nyní, po zasedání prosincového 
zastupitelstva, už víme, že voda zlev-
ní, ale protože se zvedlo DPH, bude 
kubík vody dražší o pár desetihaléřů.  

Je Jihlava v dobré kondici? ptali se 
s obavou senioři. „Nemyslím, že je ve 
špatné,“ reagoval primátor. „Ekono-
micky je na tom dobře, jsme schopni 
investovat, co není v pořádku, je, že chy-
bí voda.“ 

Jak dodal, chce-li se Jihlava rozvíjet, 

je nutné připojení na Štoky a brát i 
vodu z Želivky. Voda je to prý levněj-
ší než z Hubenova. 

Že jsme na tom dobře, dokládal i 
sumou investic. „Dáváme víc než tře-
ba Olomouc, která dává do investic 400-
450 milionů korun, my téměř 600 milio-
nů korun, a to bez Horácké multifunkční 
arény.“   

Vychovávat, aby nebyla 
čuňata 

Velkým tématem se stal úklid Jihla-
vy. „U Kauflandu jsou přeplněné koše, je 
to hrozné,“ vzal si slovo jeden z přítom-
ných občanů. Téměř všichni přikyvo-
vali. 

Primátorova odpověď možná pře-
kvapila: „Není problém dát víc peněz, 
ale problém je, aby bylo uklizeno. Je ces-
ta vyvážet koše dvakrát denně? Nepo-
může to, je to o lidech.“ 

Čisto tedy moc nebude, dokud se 
lidé nevychovají. Podle pana primáto-
ra to je přesně tak a zmínil, aniž by se 
tím chtěl chlubit, že hodně cestoval. 

„V Tokiu v celém centru není jedi-
ný koš a není tam jediný papírek na 
zemi.“ V Jihlavě prý město na dolním 
náměstí přidalo koše a ty byly oka-
mžitě plné a kolem košů vajgly. 

A své přidávají i někteří podnikate-
lé, kteří své odpady vyhazují do košů, 
nebo je k nim odloží.  

Problém je pak také u lidí ve Služ-
bách města Jihlavy, kteří se starají o 
čistotu města. „Třetina má exekuci, 
co se jim přidá, sebere exekuce. Jak je 
motivovat, aby uklízeli pořádně?“ pad-
la z úst primátora řečnická otázka. 
Nikdo ji nezdvihl.  

Nakonec jedinou pozitivní zprá-
vou v tématu čistoty města bylo, že se 
dnes už ohyzdné koše budou vymě-
ňovat.    

Senioři nesponzorovali 
Ukrajinu

Dotazy od přítomných občanů 
zazněly i na bezpečnost (odpověď - 
je bezpečno, spíš někde není příjemně, 
což je nutné rozlišovat), revitalizaci 

náměstí (ta se netýká Prioru, ale jeho 
ramp, už by to mělo být vyřešeno; vět-
ší revitalizace by se měla odehrát až 
v roce 2026), MHD pro seniory, kte-
rá je ročně stojí 365 korun – což při 
počtu seniorů činí kolem 2 milionů 
korun, a město je vlastně poslalo jako 
pomoc na Ukrajinu – šly do černé dí-
ry, nebo na dobrou věc? (nelze to tak-
to říci, bylo to z rozpočtu města a pení-
ze šly přes ukrajinské velvyslanectví na 
humanitární pomoc; vybíraly se pečlivě 
účty, abychom měli jistotu). 

O parkování  
a držitelích ZTP

Velká dávka dotazů se týkala samo-
zřejmě parkování. Znovu primátor řekl, 
že 20 minut se může v centru v modře 
označených zónách stát bezplatně. Od 
1. ledna 2024 už bude „dávat pokuty“ 
vozidlo, které parkování kontroluje. 
Danou ulici vždy projede dvakrát, a to 
v rozmezí nejméně 20 minut. Pokutu 
dostaneme až po druhém průjezdu. 

 (Pokračování na str. 6)

NA AKCÍCH spolku Nebojte se policie je vždy plno a také zábava. Třeba když jeden z přítomných napsal a přednesl svou 
vlastní báseň. 

BESEDA s primátorem Petrem Ryškou zabrala velkou část akce. 

SNÍMEK z Věžní ulice u hradeb dává 
za pravdu primátorovi, který tvrdí, že 
se mnozí lidé neumí chovat. Odpadko-
vý koš tu stojí asi o tři metry dál. 


